
 

 

INFORMACJA 

o posiedzeniu Komisji Praw Człowieka, Praworządności i Petycji 

nr posiedzenia: 225 

data posiedzenia: 11 stycznia 2023 r. 
 

 

Porządek posiedzenia: 

 1. Rozpatrzenie petycji w sprawie podjęcia inicjatywy ustawodawczej dotyczącej ograniczenia 

stosowania w obrębie przedszkoli, szkół podstawowych, szkół średnich, szpitali, hospicjów, 

domów pomocy społecznej sztucznego promieniowania mikrofalowego (cd.) (P10-67/21). 

2. Rozpatrzenie petycji w sprawie podjęcia inicjatywy ustawodawczej dotyczącej zmiany 

art. 12 ust. 1, 3 i 4 ustawy z dnia 21 lutego 2014 r. o Funduszu Sołeckim, w celu dokonania 

zmian w sposobie finansowania funduszów sołeckich z budżetu państwa (cd.) (P10-84/21). 

3. Rozpatrzenie petycji w sprawie podjęcia inicjatywy ustawodawczej dotyczącej zmiany 

ustawy z dnia 28 listopada 2003 r. o świadczeniach rodzinnych, w celu umożliwienia 

podjęcia pracy zarobkowej opiekunom osób z niepełnosprawnościami, pobierającym 

świadczenie pielęgnacyjne (cd.) (P10-09/22). 

4. Rozpatrzenie petycji w sprawie podjęcia inicjatywy ustawodawczej dotyczącej zmiany 

przepisów ustawy z dnia 6 czerwca 1997 r. – Kodeks karny, w zakresie zwalczania 

szpiegostwa, w celu wydłużenia czasu, po którym następuje przedawnienie karalności 

przestępstw, oraz uznania, że szpiegostwo nie ulega przedawnieniu i nie stosuje się 

poręczenia majątkowego (cd.) (P10-02/22). 

5. Rozpatrzenie petycji w sprawie podjęcia inicjatywy ustawodawczej dotyczącej zmiany 

art. 523 ustawy z dnia 6 czerwca 1997 r. – Kodeks postępowania karnego, poprzez 

umożliwienie wniesienia kasacji przez Rzecznika Praw Obywatelskich wyłącznie na 

podstawie zarzutu niewspółmierności kary oraz wprowadzenie możliwości złożenia 

wymienionego zarzutu przez uprawnione podmioty wyłącznie w sytuacji, kiedy nie był on 

przedmiotem rozpoznania przez sąd odwoławczy (cd.) (P10-07/22). 

6. Rozpatrzenie petycji w sprawie podjęcia inicjatywy ustawodawczej dotyczącej zmiany 

ustawy z dnia 6 czerwca 1997 r. – Kodeks karny wykonawczy, w zakresie zmiany sposobu 

dokonywania potrąceń z wynagrodzenia pracującego skazanego (cd.) (P10-01/22). 

7. Rozpatrzenie petycji w sprawie podjęcia inicjatywy ustawodawczej dotyczącej zmiany 

ustawy z dnia 14 czerwca 1960 r. – Kodeks postępowania administracyjnego, celem 

umożliwienia stronom składania wniosku o osobisty odbiór pisma w siedzibie urzędu 

administracji publicznej (P10-61/22). 

 

Posiedzeniu przewodniczyli: 

 przewodniczący komisji Aleksander Pociej oraz zastępca przewodniczącego komisji Ewa 

Matecka. 

 

W posiedzeniu uczestniczyli: 

 
senatorowie członkowie komisji: 

Rafał Ambrozik, Halina Bieda, Mariusz Gromko, Robert Mamątow, Marek Martynowski, 

Ewa Matecka, Gabriela Morawska-Stanecka, Marek Plura, Aleksander Pociej, Joanna 

Sekuła, Michał Seweryński, Lidia Staroń, Wojciech Ziemniak, 

 



 

 

 
senator: 

 Alicja Chybicka, 

 
goście, m.in.: 

Ministerstwo Spraw Wewnętrznych i Administracji: 

zastępca dyrektora Departamentu Administracji Publicznej Szymon Wróbel, 

Ministerstwo Rodziny i Polityki Społecznej: 

dyrektor Departamentu Polityki Rodzinnej Olgierd Podgórski, 

Biuro Rzecznika Praw Obywatelskich: 

naczelnik Wydziału ds. Legislacyjnych i Ustrojowych w Zespole Prawa Karnego Michał 

Hara, 

Krajowe Stowarzyszenie Sołtysów: 

prezes zarządu Ireneusz Niewiarowski, 

autor petycji P10-67/21 Mateusz Zając, 

 
Kancelaria Senatu: 

wicedyrektor Biura Analiz, Dokumentacji i Korespondencji Danuta Antoszkiewicz, 

pracownicy Działu Petycji i Korespondencji w Biurze Analiz, Dokumentacji 

i Korespondencji: Gabriela Kopania, Maciej Kowalski, Marzena Krysiak, Joanna Leśniarek, 

Arkadiusz Waszkiewicz, 

pracownicy Biura Legislacyjnego: Iwona Kozera-Rytel, Bożena Langner, Beata Mandylis, 

Mirosław Reszczyński, Sławomir Szczepański. 

 

Ad 1. 
 

 Komisja kontynuowała prace nad petycją. 

Treść petycji w sprawie podjęcia inicjatywy ustawodawczej dotyczącej ograniczenia 

stosowania w obrębie przedszkoli, szkół podstawowych, szkół średnich, szpitali, hospicjów, 

domów pomocy społecznej sztucznego promieniowania mikrofalowego oraz dotychczasowy 

przebieg prac przypomniał pracownik Działu Petycji i Korespondencji w Biurze Analiz, 

Dokumentacji i Korespondencji Maciej Kowalski. Zapoznał również senatorów z treścią pisma 

przewodniczącego Komisji Rodziny, Polityki Senioralnej i Społecznej. 

Nad petycją przeprowadzono dyskusję. W dyskusji zabrali głos senatorowie, przewodnicząca 

Parlamentarnego Zespołu do spraw Dzieci Alicja Chybicka oraz autor petycji. 

Senator Robert Mamątow zgłosił wniosek o zakończenie prac nad rozpatrywaną petycją, który 

uzupełnił przewodniczący komisji Aleksander Pociej, wnosząc również o przekazanie 

postulatów petycji przewodniczącej Parlamentarnego Zespołu do spraw Dzieci Alicji 

Chybickiej, która podjęła się przygotowania projektu inicjatywy ustawodawczej zawierającego 

rozwiązania w obszarze będącym przedmiotem petycji.  

W wyniku głosowania komisja przyjęła ten wniosek. 

Konkluzja: 

 Komisja zakończyła prace nad rozpatrywaną petycją. 

 

Ad 2. 
 

 Komisja kontynuowała prace nad petycją. 

Treść petycji w sprawie podjęcia inicjatywy ustawodawczej dotyczącej zmiany art. 12 

ust. 1, 3 i 4 ustawy z dnia 21 lutego 2014 r. o Funduszu Sołeckim, w celu dokonania zmian 

w sposobie finansowania funduszów sołeckich z budżetu państwa, oraz dotychczasowy 



 

 

przebieg prac przypomniał pracownik Działu Petycji i Korespondencji w Biurze Analiz, 

Dokumentacji i Korespondencji Maciej Kowalski. Zapoznał również senatorów z opinią 

Ministerstwa Finansów oraz Ministerstwa Spraw Wewnętrznych i Administracji. 

Nad petycją przeprowadzono dyskusję. W dyskusji zabrali głos senatorowie oraz 

przedstawiciele Krajowego Stowarzyszenia Sołtysów oraz Ministerstwa Spraw Wewnętrznych 

i Administracji. 

Informację dotyczącą petycji uzupełnił pracownik Biura Legislacyjnego Sławomir 

Szczepański. 

Senator Aleksander Pociej zgłosił wniosek o zakończenie prac nad rozpatrywaną petycją. 

W wyniku głosowania komisja przyjęła ten wniosek. 

Konkluzja: 

 Komisja zakończyła prace nad rozpatrywaną petycją. 

 

Ad 3. 
 

 Komisja kontynuowała prace nad petycją. 

Treść petycji w sprawie podjęcia inicjatywy ustawodawczej dotyczącej zmiany ustawy z dnia 

28 listopada 2003 r. o świadczeniach rodzinnych, w celu umożliwienia podjęcia pracy 

zarobkowej opiekunom osób z niepełnosprawnościami, pobierającym świadczenie 

pielęgnacyjne, oraz dotychczasowy przebieg prac przypomniała pracownik Działu Petycji 

i Korespondencji w Biurze Analiz, Dokumentacji i Korespondencji Gabriela Kopania.  

Nad petycją przeprowadzono dyskusję. W dyskusji zabrali głos senatorowie oraz 

przedstawiciel Ministerstwa Rodziny i Polityki Społecznej. 

Informację dotyczącą projektu ustawy o zmianie ustawy o świadczeniach rodzinnych (druk 

senacki nr 273), który realizuje postulaty petycji, przedstawiła pracownik Biura Legislacyjnego 

Iwona Kozera-Rytel. 

Zastępca przewodniczącego komisji Ewa Matecka zgłosiła wniosek o zakończenie prac nad 

rozpatrywaną petycją oraz o przekazanie postulatów petycji senator Agnieszce Gorgoń-Komor, 

upoważnionej do reprezentowania wnioskodawców w dalszych pracach nad projektem ustawy 

o zmianie ustawy o świadczeniach rodzinnych (druk senacki nr 273). 

W wyniku głosowania komisja przyjęła ten wniosek. 

Konkluzja: 

 Komisja zakończyła prace nad rozpatrywaną petycją. 

 

Ad 4. 
 

 Komisja kontynuowała prace nad petycją. 

Treść petycji w sprawie podjęcia inicjatywy ustawodawczej dotyczącej zmiany przepisów 

ustawy z dnia 6 czerwca 1997 r. – Kodeks karny, w zakresie zwalczania szpiegostwa, w celu 

wydłużenia czasu, po którym następuje przedawnienie karalności przestępstw, oraz uznania, że 

szpiegostwo nie ulega przedawnieniu i nie stosuje się poręczenia majątkowego, oraz 

dotychczasowy przebieg prac przypomniała pracownik Działu Petycji i Korespondencji 

w Biurze Analiz, Dokumentacji i Korespondencji Joanna Leśniarek. Zapoznała również 

senatorów z opinią Ministerstwa Sprawiedliwości. 

Nad petycją przeprowadzono dyskusję.  

Senator Aleksander Pociej zgłosił wniosek o zakończenie prac nad rozpatrywaną petycją. 

W wyniku głosowania komisja przyjęła ten wniosek. 

Konkluzja: 

 Komisja zakończyła prace nad rozpatrywaną petycją. 

 



 

 

Ad 5. 
 

 Komisja kontynuowała prace nad petycją. 

Treść petycji w sprawie podjęcia inicjatywy ustawodawczej dotyczącej zmiany art. 523 ustawy 

z dnia 6 czerwca 1997 r. – Kodeks postępowania karnego, poprzez umożliwienie wniesienia 

kasacji przez Rzecznika Praw Obywatelskich wyłącznie na podstawie zarzutu 

niewspółmierności kary oraz wprowadzenie możliwości złożenia wymienionego zarzutu przez 

uprawnione podmioty wyłącznie w sytuacji, kiedy nie był on przedmiotem rozpoznania przez 

sąd odwoławczy, oraz dotychczasowy przebieg prac przypomniał pracownik Działu Petycji 

i Korespondencji w Biurze Analiz, Dokumentacji i Korespondencji Maciej Kowalski. Zapoznał 

również senatorów z opinią rzecznika praw obywatelskich oraz opinią prawną dotyczącą 

petycji P10-07/22, której przedmiotem jest zmiana ustawy z dnia 6 czerwca 1997 r. – Kodeks 

postępowania karnego w zakresie przepisów mówiących o kasacji, przygotowaną przez prof. 

dra hab. Cezarego Kuleszę (OE-406). 

Nad petycją przeprowadzono dyskusję. W dyskusji zabrali głos senatorowie oraz 

przedstawiciel Biura Rzecznika Praw Obywatelskich. 

Informację dotyczącą petycji uzupełniła pracownik Biura Legislacyjnego Beata Mandylis. 

Senator Aleksander Pociej zgłosił wniosek zmierzający do zobligowania Biura Legislacyjnego 

do przygotowania projektu ustawy realizującej postulaty petycji. 

W wyniku głosowania komisja przyjęła ten wniosek. 

Konkluzja: 

 Komisja zobowiązała Biuro Legislacyjne do przygotowania inicjatywy ustawodawczej 

dotyczącej zmiany ustawy – Kodeks postępowania karnego. 

 

Ad 6. 
 

 Komisja kontynuowała prace nad petycją. 

Treść petycji w sprawie podjęcia inicjatywy ustawodawczej dotyczącej zmiany ustawy z dnia 

6 czerwca 1997 r. – Kodeks karny wykonawczy, w zakresie zmiany sposobu dokonywania 

potrąceń z wynagrodzenia pracującego skazanego, oraz dotychczasowy przebieg prac 

przypomniał pracownik Działu Petycji i Korespondencji w Biurze Analiz, Dokumentacji 

i Korespondencji Arkadiusz Waszkiewicz. Zapoznał również senatorów z opinią Ministerstwa 

Sprawiedliwości. 

Nad petycją przeprowadzono dyskusję. 

Informację dotyczącą petycji uzupełniła pracownik Biura Legislacyjnego Beata Mandylis. 

Zastępca przewodniczącego komisji Michał Seweryński zgłosił wniosek o zakończenie prac 

nad rozpatrywaną petycją. 

W wyniku głosowania komisja przyjęła ten wniosek. 

Konkluzja: 

 Komisja zakończyła prace nad rozpatrywaną petycją. 

 

Ad 7. 
 

 Treść petycji w sprawie podjęcia inicjatywy ustawodawczej dotyczącej zmiany ustawy z dnia 

14 czerwca 1960 r. – Kodeks postępowania administracyjnego, celem umożliwienia stronom 

składania wniosku o osobisty odbiór pisma w siedzibie urzędu administracji publicznej, 

przedstawiła pracownik Działu Petycji i Korespondencji w Biurze Analiz, Dokumentacji 

i Korespondencji Marzena Krysiak. 

Petycja indywidualna wniesiona przez osobę fizyczną dotyczy zmiany ustawy z dnia 

14 czerwca 1960 r. – Kodeks postępowania administracyjnego (DzU z 2021 r. poz. 735). Autor 

petycji wnosi o wprowadzenie do procedury administracyjnej nowego przepisu, który stronom 



 

 

postępowania administracyjnego umożliwiłby składanie wniosku o osobisty odbiór pisma 

w siedzibie urzędu administracji publicznej. Organ administracji publicznej byłby zobowiązany 

do uwzględnienia tego wniosku. Celem usprawnienia trybu doręczania pism strony byłyby 

zobowiązane do podania adresu poczty elektronicznej lub numeru telefonu, na który organ 

wysyłałby informację (sms lub e-mail) o możliwości odebrania pisma oraz o terminie jego 

odbioru. Organ prowadzący postępowanie umożliwiałby osobisty odbiór pisma w terminie 

14 dni roboczych. W przypadku nieodebrania pisma w ciągu 7 dni urząd wysyłałby 

powiadomienie o możliwości odbioru przez kolejne 7 dni. Ostatecznie po upływie 14 dni 

pismo byłoby uznane za doręczone. Tożsamość odbierającego pismo byłaby weryfikowana na 

podstawie dokumentu tożsamości. W uzasadnieniu wnoszący petycję podnosi, że czasami 

korzysta z takiej formy komunikacji z urzędami. Jednakże ze względu na brak uregulowania 

ustawowego tej formy odbioru korespondencji nie wszystkie urzędy ją akceptują. 

Proponowana zmiana wpłynęłaby na ujednolicenie działań we wszystkich urzędach 

administracji publicznej w kraju. Jednocześnie zmniejszyłyby się koszty administracyjne, gdyż 

w wielu przypadkach nie byłoby konieczne korzystanie z płatnych usług pocztowych. 

Nad petycją przeprowadzono dyskusję. W dyskusji zabrali głos senatorowie oraz 

przedstawiciel Ministerstwa Spraw Wewnętrznych i Administracji. 

Zastępca przewodniczącego komisji Ewa Matecka zgłosiła wniosek o niepodejmowanie 

dalszych prac nad rozpatrywaną petycją. 

W wyniku głosowania komisja przyjęła ten wniosek. 

Konkluzja: 

 Komisja zakończyła prace nad rozpatrywaną petycją. 

 

 

 
W posiedzeniu komisji nie uczestniczyły osoby wykonujące zawodową działalność lobbingową.  

 

Opracowano w BPS 

 


